
 

Изказване на омбудсмана Мая Манолова на научната конференция 

„Двадесет и пет години демократичен конституционализъм в 

България“,  

организирана от Кръжока по конституционно право, студентското 

общество за конституционализъм и демокрация и Катедрата по 

конституционно право към СУ „Св. Климент Охридски“ 

  

Уважаеми организатори, 

Уважаеми господин Близнашки, 

Уважаеми депутати в Седмото Велико народно събрание, 

Благодаря за поканата! За мен е чест да съм част от този форум. Вчера 

присъствах и на институционалното отбелязване на 25-годишнината от 

приемането на действащата българска Конституция в Народното събрание. 

Наистина един широко представителен институционален форум, с маса 

протоколни изказвания и затова мога да кажа, че истинският, високият форум 

по честване на 25-годишнината от българската Конституция е именно тук. 

И ако вчера в качеството си на омбудсман си позволих да направя едно, 

мисля че доста прилично за аудиторията изказване, тук подобни упражнения 

биха звучали неуместно, нямам самочувствието да го направя. Това, което 

обаче мисля, че трябва да направя, смятам за уместно и от сърце, а именно да 

изкажа своето истинско уважение,  своето възхищение към авторите на 

българската Конституция, към всички тези, които направиха така, че да е 

възможно нейното изработване и нейното приемане. 

Защото за мен като човек, който е чел парламентарните стенограми от 

това време, който тогава е следил новинарските хроники, съобщенията в 

медиите, безспорно това беше атмосфера на политически кипеж, но от друга 

страна и атмосфера на едно наистина вдъхновено държавотворно усилие. 

Наистина сблъсък на идеи, на концепции, на възгледи за бъдещето на 



България, но над всичко това искрения, почтения стремеж на народните 

представители в това Седмо Велико Народно събрание да бъдат на висотата 

на историческия момент. Наистина вярвам, наистина за мен е чест и е много 

важно това да стане достъпно и на повече хора, да се чуят авторите на 

действащата българска Конституция на живо. Героите са живи, те не са се 

променили и заслужават изцяло нашето уважение.  

Не знам какво сте си мислили настина, извън кръга на шегата, когато 

сте творили действащата българска Конституция. На мен тогава, отстрани, 

пътят към демокрацията и бъдещето, европейските ценности ми се виждаше и 

лесен, и постижим в обозримо бъдеще. Не знам дали така са се чувствали и 

авторите на Конституцията, но днес вече всички сме сигурни, че това не е 

така, и че всъщност демокрацията не може да бъде цел, тя е процес, 

включително процес и на държавно управление, при което властват 

върховенството на правото и върховенството на човешките права и свободи. 

Затова смятам, че 25-годишнината от приемането на действащата българска 

Конституция разбира се, че е повод за анализи и за равносметки, но по-скоро 

е момент не само на празник, но и момент на тържественост. Освен усилието, 

което положиха депутатите в това Велико Народно събрание, трябва да 

признаем, че създаването на Конституцията беше резултат от широката 

обществена воля за демократични промени и че промените, които гарантира 

българската Конституция, наистина бяха необратими. Това според мен е едно 

от нейните безспорни достойнства. Това, че всички сме свидетели как тези 

основи, тази Конституция, не отстъпиха от демократичните стандарти в 

моменти на най-остри политически и социално-икономически кризи и на 

граждански конфликти, устояха. Факт е, и ние сме свидетели на това, че често 

Конституцията се атакува от различните краища на политическия спектър, но 

си даваме сметка, че всъщност недъзите, които се приписват на 

Конституцията са текущите недъзи на едно или друго слабо, или 

корумпирано управление, или неспособно парламентарно мнозинство, заради 

невъзможността наистина да се постигне широко национално съгласие по 

важните теми на деня.  

Това не са проблеми, които създава Конституцията. Тя не е виновна за 

състоянието на политическата класа и както се казва в онзи афоризъм – „Не 

мразете институциите за техния персонал“, всъщност по отношение на 

Конституцията изразът е: „Не мразете Конституцията, заради слабостите на 

тези, които я прилагат“. 



Като омбудсман няма как да не изкажа моето възхищение и високата 

оценка, която като правозащитник давам на модерния каталог от защита на 

основни права, които дава действащата българска Конституция. Те, заедно с 

 Конституционния съд на практика дадоха сърцевината на конституционния 

ред, на демократичния ред в България, но от друга страна, може би ми 

приляга, вече аудиторията така се поизпразни, така че може да си 

позволя да го кажа, в каква посока според мен трябва да мислим за 

евентуалното развитие на конституционната уредба в областта правата на 

човека. 

На първо място по отношение на гаранциите за социалните права. За 

това наистина текстовете в Конституцията и в Глава втора да не се превръщат 

правата в услуги. Примерът не е само с правото на качествено и достъпно 

здравеопазване. 

Второто направление -  като човек, който се е посветил на темата за 

защита на гражданите срещу монополите, е по-сериозната конституционна 

закрила именно на потребителите срещу монополите. 

И на трето място, според мен може да се мисли, да не ви звучи 

прекалено еретично или прекалено смело, затова да се изведат на 

конституционно ниво някои от правозащитните стандарти от практиката на 

съда в Страсбург – езикът на омразата, свободата на изразяване или свободата 

на медиите. 

Заради естеството на моята работа, напоследък основно чета актове на 

съда в Страсбург и бих искала да поставя един въпрос, може би вече не на 

депутатите от Седмото Велико Народно събрание, а на колегите от 

конституционния кръжок или от студентското общество – защо според вас, 

сред основните права и свободи, които толкова добре са изпъвани в Глава 

втора на Конституцията, е пропуснато правота на справедлив съдебен процес. 

Всъщност главата следва горе-долу логично Европейската конвенция за 

правата на човека, но в чл. 6  „правото на справедлив съдебен процес“ е 

пропуснато в изброяването. Даже има „право на защита“, има цяла глава за 

съдебната власт, но точно това основно право липсва. Може би още тогава 

депутатите от Великото Народно събрание са се опитали да не натоварват и 

държавната и съдебната система от прекомерни очаквания, но днес това 

определено е проблем, защото и към мен като омбудсман, макар да е ясно, че 

нямам отношение към съдебната власт, една основна част от жалбите са 

именно срещу правото на справедлив съдебен процес. Или пък осъдителните 



решения срещу България – една сериозна част от тях са по отношение на чл. 

120, ал. 2 от Конституцията, който допуска необжалваемост на някои 

административни актове, когато това е предвидено в закон. Приема се, че 

когато става дума за основни права, тези ограничения би трябвало да бъдат 

пропорционални и съезмерими. 

Просто го казвам не на представителите на академичната общност, а на 

студентите от Конституционния кръжок като повод за размисъл. 

Още веднъж моето възхищение от този форум, от това, което чух. 

Наистина се гордея, че с част от народните представители от Великото 

Народно събрание съм била в парламента, а и сега имам възможността и 

удоволствието да работя като омбудсман. 

 

 

Честит празник!      

МАЯ МАНОЛОВА 

ОМБУДСМАН НА  

РЕПУБЛИКА БЪЛГАРИЯ 

 


